

တၢ်နီၤဖးအိၣ်ဆိးသကိးအတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤ

တၢ်နီၤဖးအိၣ်ဆိးသကိးန့ၣ် တၢ်မၤန့ၣ်လဲၣ်.

တၢ်နီၤဖးအိၣ်ဆိးသကိးန့ၣ်မ့ၢ်ဝဲ တၢ်ဟ့ၣ်ဆၢတၢ်မၤစၢၤအကျိၤအကျဲတခါလၢ တၢ်ဟ့ၣ်မၤစၢၤလၢအဒုးအိၣ်ထီၣ်တၢ်သ့ကြၢၤဘၣ်ဒ်သိးကအိၣ်ဆိးလၢပုၤတၢ်အိၣ်ဆိးအလီၢ် (Residential Habilitation service) အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဟ့ၣ်မၤစၢၤသ့ၣ်တဖၣ်လၢအဒုးအိၣ်ထီၣ်တၢ်သ့ကြၢၤဘၣ်ဒ်သိးနကအိၣ်ဆိးလၢပုၤတၢ်အိၣ်ဆိးအလီၢ်အံၤန့ၣ် ကသိၣ်လိၤန့ၣ်တၢ်သ့တၢ်ဘၣ်သ့ၣ်တဖၣ်လၢ ကမၤစၢၤန့ၣ်ဒ်သိးနကအိၣ်ဆိးသန့ၣ်န့ၣ်လၢနနီၢ်ကစၢ်ဒ်ဝဲဒီး နကလဲၤန့ၣ်ရဲၤလိၤန့ၣ်သးဆူ တၢ်လီၢ်တတၢ်လၢနအိၣ်ဆိးအလီၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဟ့ၣ်မၤစၢၤတခါအံၤ နဒီးန့ၣ်အီၤသ့ၣ်လၢ တၢ်ဒိၣ်ထီၣ်ထီၣ်တၢ်ဟ့ၣ်မၤစၢၤတသ့(CDD) တၢ်ဃုးသးကညီၤအလံာ်ပတံထီၣ် (Comprehensive Developmental Disabilities (CDD) Waiver) လၢလၢပုၤပုၤ အပူၤန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၢန့ၣ်ဒ်သိးန့ၣ်အီၤတသ့လၢ DD ပုၤဒိၣ်တုၣ်ခိၣ်ပုၤမ့ၢ်န့ၣ်တၢ်ဃုးသးကညီၤအလံာ်ပတံထီၣ် (DD Adult Day Waiver) အပူၤဘၣ်အသိးန့ၣ်ဒီး နမ့ၢ်ဒီးန့ၣ်တၢ်ဃုးသးအလံာ်ပတံထီၣ်တခါအံၤ ဖဲနဟးသဒ်ကွၢ်ကိၤလၢန့ၣ်သးအိၣ် ၂၁ န့ၣ်အခါန့ၣ်, တၢ်နီၤဖးအိၣ်ဆိးသကိးန့ၣ် တမ့ၢ်လၢနဂီၢ်ဘၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်နီၤဖးအိၣ်ဆိးသကိးန့ၣ် ကဲထီၣ်အသးသ့လၢ ပုၤတဂၢၤစုၣ်စုၣ်ဒ်ဝဲ အဟံၣ်, ပုၤခံၣ် မ့ၢ်တမ့ၢ် ပုၤဟံၣ်ဖိဃီဖိလၢန့ၣ်ညါအီၤသ့ၣ်တဖၣ်အဟံၣ်န့ၣ်လီၤ. ပုၤတဂၢၤန့ၣ် ဘၣ်တၢ်ကိးအီၤလၢ တၢ်နီၤဖးအိၣ်ဆိးသကိး ပုၤဟ့ၣ်မၤစၢၤတၢ်တဂၢၤန့ၣ်လီၤ. နကန့ၣ်ဟ့ၣ်ဘၣ် ပုၤကိးအဝဲသ့ၣ်လၢ SLP န့ၣ်လီၤ. တၢ်နီၤဖးအိၣ်ဆိးသကိးအပူၤန့ၣ် နဒီး SLP န့ၣ် ကအိၣ်ဆိးလၢဟံၣ်တဖျါဃီအပူၤဒီး သုကဘၣ်ဆၢခိဖျါတနံၤဘၣ်တနံၤတၢ်အိၣ်သးဒ်သိးသိးန့ၣ်လီၤ. တၢ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်တၢ်သ့ကြၢၤဘၣ်ဒ်သိး ကအိၣ်ဆိးလၢပုၤတၢ်အိၣ်ဆိးအလီၢ် (Residential Habilitation) န့ၣ်မ့ၢ် ၂၄ န့ၣ်ရံၣ်အတၢ်မၤစၢၤတခါလၢ ပုၤဒီးန့ၣ်အီၤ သ့န့ၣ်လီၤ. နမ့ၢ်တအိၣ်ဒီး တၢ်လိၣ်ဘၣ်လၢ SLP ကဘၣ်မိဒီးန့ၣ် ၂၄/၇ ဘၣ်ဒီး, နပုၤကရူၢ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ်ကတၢ်ပီၣ်တၢ်ပီၣ်သကိးတၢ်လၢအလိၣ်ဘၣ်ဒီးန့ၣ်သ့ၣ်တဖၣ်လီၤ. န SLP တဂၢၤအံၤကဘၣ်အိၣ်ဒီးတၢ်ကတံာ်ကတီၢ်အသးလၢတၢ်ဆၢကတီၢ်လၢ နကလိၣ်ဘၣ်အီၤန့ၣ်လီၤ. သုကဘၣ်ဆၢခိဖျါတၢ်အိၣ်မ့ၢ်ဒ်သိးသိးဘၣ်ဆၢန့ၣ်, န SLP တဂၢၤအံၤန့ၣ်တဘၣ်မုၢ်လၢအီၤလၢ ကဘၣ်ကွၢ်ထွဲန့ၣ်ဘၣ်န့ၣ်လီၤ. န SLP န့ၣ် ကသိၣ်လိၤန့ၣ်တၢ်သ့တၢ်ဘၣ်သ့ၣ်တဖၣ်လၢ ကမၤစၢၤန့ၣ်ဒ်သိးနကအိၣ်ဆိးသန့ၣ်န့ၣ်လၢနနီၢ်ကစၢ်ဒ်ဝဲဒီး နကဖဲမၤတၢ်သ့ၣ်တဖၣ်လၢတၢ်လီၢ်တတၢ်လၢနအိၣ်ဆိးအလီၢ်န့ၣ်လီၤ. အခိပညီန့ၣ် နမၤတၢ်မၤတခါခါမ့ၢ်တသ့ဘၣ်အခါန့ၣ် SLP တဂၢၤအံၤကသိၣ်လိၤန့ၣ်လိၤန့ၣ်လီၤ. အဝဲကသိၣ်လိၤန့ၣ်ဘၣ်သးဒီး တၢ်ဖိအိၣ်ဖိအီ, တၢ်ဆူၣ်နတၢ်ကူတၢ်သိး, တၢ်လဲၤပုၤတၢ်လၢအလိၣ်ဘၣ်သ့ၣ်တဖၣ်, မ့ၢ်တမ့ၢ် ကသိၣ်လိၤန့ၣ်ဒ်သိးနကဘၣ်ကွၢ်ထွဲန့ၣ်သးလၢဟံၣ်အပူၤကသ့အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်သိၣ်လိၤသ့ၣ်တဖၣ်အံၤ ကကဲထီၣ်တၢ်ကတံာ်ကတီၢ်လၢနကအိၣ်ဆိးလၢနကစၢ်ဒ်ဝဲတဂၢၤကသ့အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

မတၢ်ကဲထီၣ် တၢ်နီၤဖးအိၣ်ဆိးသကိးပုၤဟ့ၣ်မၤစၢၤတၢ်တဂၢၤ

ပုၤတဂၢၤလၢလၢန့ၣ်ထုၤအီၤဒီးဟ့ၣ်တၢ်အခွဲန့ၣ် ကဲထီၣ်ဝဲ န SLP တဂၢၤသ့န့ၣ်လီၤ. အဒိန့ၣ် နဒီးပုၤဝဲခါ မ့ၢ်တမ့ၢ် နဒီးပုၤဝဲခါမုၢ်သ့ၣ်တဖၣ်, နဖဲနဖုသ့ၣ်တဖၣ်, နမ့ၢ်ဂံၢ်ဖါတၢ်သ့ၣ်တဖၣ်, ပုၤလၢပဃၢၤသ့ၣ်တဖၣ်ဒီး တံၤသကိးသ့ၣ်တဖၣ်ကဲထီၣ်ဝဲ န SLP တဂၢၤသ့န့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၢ န SLP န့ၣ် ကဲထီၣ် ပုၤကွၢ်ထွဲန့ၣ်လၢအဖိးသဲးတဂၢၤတသ့ဘၣ်. န SLP န့ၣ် မ့ၢ်ဝဲဒီး ကဘၣ်ကဲထီၣ်ပုၤအရဲဒိၣ်တဂၢၤလၢနတၢ်အိၣ်မုၢ်အပူၤသ့ၣ်ဒ်န့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၢအဝဲသ့ၣ်တဘၣ်အိၣ်ဒီးတၢ်ပျဲလၢ ကမၤတၢ်ဆၢတံာ်သ့ၣ်တဖၣ်လၢနဂီၢ်ဘၣ်န့ၣ်လီၤ.

ပုၤကဲထီၣ်တၢ်နီၤဖးအိၣ်ဆိးသကိးပုၤဟ့ၣ်မၤစၢၤတၢ်တဂၢၤ ကသ့ၣ်လဲၣ်.

နမ့ၢ်ဃုထုထီၣ်ပုၤတဂၢၤဒ်သိးကကဲထီၣ်န SLP မ့ၢ်ဝဲဒီး အဝဲသ့ၣ်အိၣ်ဒီးတၢ်မၤတနီၤလၢကဘၣ်မၤဝဲန့ၣ်လီၤ. အဆိကတၢ်န့ၣ် နဒီး န SLP ကဘၣ်ဃုထံၣ်ထီၣ်ဝဲ ပုၤဟ့ၣ်မၤစၢၤတၢ်ဘၣ်သးဒီး တၢ်ဒိၣ်ထီၣ်ထီၣ်တၢ်ဟ့ၣ်မၤစၢၤတသ့ ခၢၣ်စးကရၢ (developmental disability agency provider)လၢ နအိၣ်ဒီးမၤ တၢ်နီၤဖးအိၣ်ဆိးသကိးတၢ်အၢၣ်လီၤအီၤလီၤအလံာ်က့န့ၣ်လီၤ. ထဲဒ်ပုၤဟ့ၣ်မၤစၢၤတၢ်ခၢၣ်စးကရၢသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ် ဟ့ၣ်ထီၣ်ဝဲ တၢ်ဟ့ၣ်မၤစၢၤလၢအဒုးအိၣ်ထီၣ်တၢ်သ့ကြၢၤဘၣ်ဒ်သိးကအိၣ်ဆိးလၢပုၤတၢ်အိၣ်ဆိးအလီၢ် (Residential Habilitation services) ဒီး တၢ်နီၤဖးအိၣ်ဆိးသကိးသ့ၣ်ဒ်န့ၣ်လီၤ. ခၢၣ်စးကရၢတခါအံၤ ကဟ့ၣ်န့ၣ် SLP တၢ်သိၣ်လိၤဒီး တၢ်ပဒီးကွၢ်ထွဲတၢ်သ့ၣ်ညါသ့ၣ်တဖၣ်လီၤ. နဃုထုထီၣ် ခၢၣ်စးကရၢမ့ၢ်ဝဲဒီး န SLP န့ၣ်ကဘၣ်ပတံထီၣ်တၢ်ဆူ ပုၤဟ့ၣ်မၤစၢၤတၢ်ခၢၣ်စးကရၢဒီး မၤလၢပုၤထီၣ်တၢ်ကွဲးလံာ်က့တၢ်မၤ မ့ၢ်တမ့ၢ် ဒီးန့ၣ်တၢ်သိၣ်လိၤလၢ ခၢၣ်စးကရၢအလိၣ်ဘၣ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. နတၢ်ဒိၣ်ထီၣ်ထီၣ်တၢ်ဟ့ၣ်မၤစၢၤပုၤဒုးဘၣ်လိၤဖိဒုလိၤတၢ် (Developmental Disability Service Coordinator) တဂၢၤန့ၣ် ကလဲၤဟးဆူ န SLP အဟံၣ်ဒ်သိးကကွၢ်ထံသမံသမိးဝဲ တၢ်ပူၤဖျဲးအတၢ်ဘၣ်ယိၣ်ဘၣ်ဘီသ့ၣ်တဖၣ်ဒီး မၤလီၤတၢ်ဝဲဒ်သိးနအိၣ်ဒီးတၢ်လၢနလိၣ်ဘၣ်သ့ၣ်တဖၣ်, အဒိန့ၣ် နမံဒီးန့ၣ်ကဘၣ်မ့ၢ်ဝဲ ဒီးလၢပုၤကးတံာ်အီၤလၢ နီၣ်ဝဲဒ်ဒ်သ့ၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်အပတီၢ်သ့ၣ်တဖၣ်မ့ၢ်ဝဲဒီး နဃုထု မ့ၢ်န့ၣ်မုၢ်သီလၢ နကဟဲသုးလီၢ်သုးကျဲဒီးအိၣ်ဆိးဒ်သိးသိးသ့ၣ်န့ၣ်လီၤ.